
На алкаголь жыхары Га-
радоччыны трацяць у 100 
разоў  больш сродкаў, чым на 
бібліятэчныя паслугі

Астаткавае фінансаванне 
бібліятэк ў краіне  вы-
мушае бібліятэчных 
работнікаў збіраць грошы 
з наведвальнікаў. За год 
бібліятэкі Гарадоччыны 
аказалі паслугі на 17 млн. 
рублёў, перавыканаўшы га-
давы план.

Камерцыялізацыя куль-
турнага жыцця вымушае 
бібліятэкі здабываць грошы 

за 30 відаў разнастайных пас-
луг і пры гэтым выплачваць 
дзяржаве падаткі ад сабра-
ных сродкаў, атрымліваючы 
нязначныя сумы на 
абнаўлення  абаненцкай базы 
і паляпшэнне матэрыяльнага 
становішча.

Найбольшую суму пас-
луг аказала Гарадоцкая цэн-
тральная бібліятэка, а за ёй 
крочаць Гарадоцкая дзіцячая, 
Езярышчанская пасялковая, 
Бычыхінская, Віраўлянская, 
Руднянская, Сцепанавічская.

Пры больш пільнаым 

разглядзе агульнай сумы 
платных паслуг, што аказалі 
бібліятэкі раёна бачыцца, 
што на кожнага жыхара раё-
на прыйшло за год толькі 
600 рублёў або 50 рублёў у 
месяц. Сума ніякім чынам 
не параўнальная з затратамі 
насельніцтва на набыццё 
алкагольных напояў, якіх у 
сярэднім па краіне выпілі за 
год па 12 літраў і патраціўшы 
пры гэтым  больш чым за 70 
000 рублёў.

В. Васільеў.

АлкАголь перАмог бібліятэчную спрАву

Адмяніць 
незаконнае 
рашэнне 
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Аб’яВА
Каб атрымліваць кож-

ны нумар газеты “Гасцінец” 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Гасцінца” па-
чынае змяшчаць бяплатныя 
абвесткі. Дзеля размяшчэння 
абвесткі запоўніце купон або 
патэлефануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па абаро-
не права і пошуку бясплатных 
юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас газеты “Гасцінец”.

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 

ПРЫВАТНЫЯ 
АБ’ЯВЫ 

Продается:

Цытата 
нумара:

Свет належыць 
аптымістам, песімісты 
ж – усяго гледачы.

Франсуа Гізо

Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

Вынікі апытання на http://haradok.belarda.org: 
Чаму Гарадоцкі райвыканкам не пабудаваў біятлонны стадыён?
Забылі пра рашэнне.................................................................................... 50%
Не знайшлі сродкаў ................................................................................... 13%
Няма арганізатараў .................................................................................... 19%
Напала лянота .............................................................................................. 19%
Наступнае апытанне:” Ці выконваецца ў краіне Канстытуцыя?”

Патрабуе актывіст РУХУ «За Свабоду!»  
Леанід Аўтухоў ад Пракурора Гарадоцкага 
раёна 

Па меркаванню Леаніда Аўтухова 27 
снежня 2007 года Гарадоцкі райвыканкам 
прыняў рашэнне №1509 “Аб месцах для 
правядзення масавых мерапрыемстваў», 
якое парушае нормы  Закона РБ «Аб ма-
савых мерапрыемствах у Рэспубліцы 
Беларусь». Закон абавязвае мясцовыя 
выканаўчыя органы пры прыняцці рашэн-
ня аб вызначэнні пастаяннага месца для 
правядзення масавых мерапрыемстваў 
інфармаваць аб гэтым рашэнні грамадзян 
у сродках масавай інфармацыі. 

 Але пры гэтым Гарадоцкі райвыканкам 
не паведаміў аб рашэнні №1509  у раённай 
газеце «Гарадоцкі веснік», што з’яўляецца 
парушэннем ч. 2 арт. 9 Закона РБ «Аб ма-
савых мерапрыемствах у Рэспубліцы Бе-
ларусь».

Гарадоцкі райвыканкам  27.12.2007 г. 
прыняў рашэнне № 1509 «Аб месцах для 
правядзення масавых мерапрыемстваў», 
дзе месцам правядзення масавых 
мерапрыемстваў вызначана урочышча 
Вараб’ёвы горы, што размяшчалася на 
тэрыторыі Вайханскага сельсавета.

Прымаючы рашэнне №1509 ад 27.12.2007 
г., Гарадоцкі райвыканкам вызначыў мес-
цам масавых мерапрыемстваў лес за мя-
жой г. Гарадка, які адпаведна нарматыўных 
актаў не з’яўляецца грамадскім месцам. 
Гэтым мяркуе Леанід Аўтухоў Гарадоцкі 
райвыканкам парушыў нормы Закона аб 
парадку арганізацыі і правядзення масавых 
мерапрыемстваў у Рэспубліцы Беларусь, 
якія накіраваны на рэалізацыю кансты-
туцыйнага права грамадзян Беларусі на 
правядзенне сходаў, мітынгаў, пікетавання 
і г.д.

Гарадоцкі райвыканкам  прыняў рашэн-
не № 1509 «Аб месцах для правядзен-
ня масавых мерапрыемстваў» якое не 
з’яўляецца поўным, бо не прыдугледжвае 
іншых варыянтаў правядзення сходаў, 
пікетаванняў у зімовы перыяд, акрамя леса 
– урочышча Вараб’ёвы горы і ўшчамляе 
канстытуцыйнае права грамадзян.

Між тым кіраўнік краіны патрабуе ад 
дзяржаўных службоўцаў дакладнага 
выканання Канстытуцыі і беларускага 
заканадаўства і недапушчэння дзеянняў, 
якія дыскрэдытуюць нашу краіну.

 У сваім звароце актывіст РУХУ просіць 
пракуратуру адмяніць рашэнне  Гарадоц-
кага райвыканкама ад 27.12.2007 г. № 1509 
«Аб месцах для правядзення масавых 
мерапрыемстваў», а таксама прыцягнуць 
да адказнасці ў адпаведнасці з дзеючым 
заканадаўствам службовых асоб Гарадоц-
кага райвыканкама, якія прынялі рашэнне 
з парушэннем норм Закон РБ «Аб масавых 
мерапрыемствах у Рэспубліцы Беларусь» і 
ўшчамілі канстытуцыйныя правы грамад-
зян г. Гарадка.

Л. Аляксандраў.

пАД ДЫктоЎку вертЫкАлі

У часы перабудовы хадзіў анекдот: “Што 
такое перабудова? Гэта – тайга. Уверсе 
шуміць-шуміць, а ўнізе – цішыня”. На пера-
будову падобна і беларуская лібералізацыя, 
пра якую Еўропе распавядаюць беларускія 
ўлады. У Мінску шумяць пра лібералізацыю, 
а ў правінцыі  -- цішыня.

Менавіта што гэта так, засведчыў і судо-
вы працэс па адмене рашэння Гарадоцкага 
райвыканкама аб забароне на правядзен-
ня сходу выбаршчыкаў. Спачатку суддзя 
Ганна Ганчарова доўга меркавала, як даць 
адказ на заяўлены недавер суду Гарадоцка-
га раёна. Потым адмовіла мне ў канстыту-
цыйным праве мець свайго прадстаўніка ў 
судзе, нягледзячы на тое, што мая просьбы 
была аргументавана дзвюма артыкуламі 
Канстытуцыі. У такіх варунках мне засталося 
шчэ раз выказаць недавер суддзе Гарадоц-
кага раёна.

Калі ж яна звярнулася да прадстаўніка Га-

радоцкага райвыканкама – Віктара 
Сярболіна, то атрымала ад яго 
каштоўнае меркаванне: быццам 
заяўнік зацягвае працэс і не трэба 
звяртаць на яго хадайніцтва ўвагі.. 
Ніякага прадстаўніка ў мяне ў суд-
зе быць не можа, бо Леанід Гаравы 
не мае юрыдычнай адукацыі. Пасля 
такога “каштоўнага” ўказання, якое 
супярэчыла Канстытуцыі Беларусі, 
якой у першую чаргу павінна была 
кіравацца суддзя, мне паўторна 
было адмоўлена ў адводзе суддзі. 
Між тым Грамадзянскі працэсуальны 
Кодэкс абавязвае суддзю вырашаць 
справы на падставе Канстытуцыі 

Беларусі і нарматыўных актаў прынятых у 
адпаведнасці з ёй, але не так зрабіла суддзя 
Ганчарова.

Чаму ў Гарадоцкім суддзе не дзейнічае 
Канстытуцыя Беларусі, якая ў частцы арт. 
62 аб юрыдычнай дапамозе мае Закон пра-
мога дзеяння? Гэта пытанне да судоў іншых 
інстанцый і магчыма да Камітэта ААН па 
правах чалавека.  

У судзе Віктар Сярболін заявіў, што 
намесніца старшыні райвыканкама Над-
зея Бурунова не юрыст і таму адмовіла ў 
правядзенні сходу не зусім матывавана, 
але правільна, што так зрабіла. Юрыст рай-
выканкама стаў спасылацца на тое, што 
масавыя мерапрыемствы не дазваляюцца 
на адлегласці менш 50 м ад будынка рай-
выканкама. І што пракуратура адмяніла бы 
дазвол, калі б Надзея Бурунова яго дала. Ад-
чувалася, што юрыст не думаў пра тое, што 

гэта розныя паняцці: “менш 50 метраў” і “бу-
дынак райвыканкама”.

Пры гэтым прадстаўнік вертыкалі мусіць 
забыў нагадаць, што ў будынку райвыканка-
ма праходзяць сходы ветэранскай грамад-
скай арганізацыі, моладзевых арганізацый, 
якія таксама  павінны кіравацца ў сваёй 
дзейнасці законам аб масавых мерапры-
емствах. Таксама Віктар Сярболін не мог 
успомніць ці было надрукавана рашэнне 
Гарадоцкага райвыканкама аб месцах для 
масавых мерапрыемствах у “Гарадоцкім 
весніку”. Суддзя Ганчарова  пад час пасед-
жання не займалася высвятленнем пытан-
ня: ”Чаму выбаршчыкі, на падаткі якіх існуе 
райвыканкам, не могуць правесці сход у яго 
будынку?”. Бо магчыма пагадзіцца з тым, што 
праводзіць мітынг блізка ля райвыканка-
ма, ладзіць пікетаванне на яго прыступках 
магчыма і не варта. Але чаму б не правесці 
мірны сход выбаршчыкаў у райвыканкаме? 
Якая небяспека ад гэтага ўладзе? Няўжо 
выбаршчыкі такія выяўнічыя людзі, што не 
могуць сабрацца у будынку райвыканкама?

Закон “Аб масавых мерапрыемствах” 
накіраваны менавіта на гарантаванне кан-
стытуцыйнага права грамадзян на схо-
ды, мітынгі і пікетаванні. І суд перш за ўсё 
павінен турбавацца аб гарантаванні гэтага 
права, якое адмаўляецца чыноўнікамі рай-
выканкама ўжо чацвёрты раз. Але на жаль 
аб’ектыўнага разгляду маёй скаргі не адбы-
лося. Лічу, што суддзя не кіравалася нормамі 
КАНСТЫТУЦЫІ. 

Леанід Аляксандраў.

Стиральная машина «Алеся». 
Тел.: 40518;
3-х комнатная квартира, ме-
бель в отличном состоянии. 
Тел.: 41937 после 18 часов;
Комбинезон ясельный, крас-
ный, на меху, мелкая картош-
ка, газовая плита. Тел.: 41370;
Комбинезон красного цвета до 
года, конверт для новорожден-
ного. Тел.: МТС 2932515;
Люстра, стол журнальный. Тел.: 
40607; МТС 5998411;
Кровать детская, прыгунки. 
Тел.: 43729;
Холодильник СНАЙГЕ, б/у, в от-
личном состоянии. Тел.: 45130, 
МТС 2106606;
Сотовый СИМЕНС – А57, черно-
белый экран, 60 тыс.руб. Тел.: 
МТС 5905991.

    Разное:
Меняю дом на однокомнатную 
квартиру. Тел.: 40271;
Сниму 1-;2-х комнатную квар-
тиру в центре. Тел.:43122 с 
20.00 до 22.00 (Ирина).

Бясплатная аБвестка
Змест аБвесткі ( аБ чым аБвестка і каардынаты)______________________________________________
__________________________________________________________________________
__________________________________________________________________________
__________________________________________________________________________
__________________________________________________________________________
__________________________________________________________________________
даныя аўтара: проЗвішча , імя, кантактны адрас аБо тэлефон (імя , проЗвішча ў аБвестцы не укаЗваюцца)
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Ён будзе названы ў гонар знакамітага 
беларускага першадрукара Францыска 
Скарыны.Яшчэ адна прыемная навіна: 
вуліцы Энгельса плануюць вярнуць 
гістарычную назву – Плігаўская. Рашэнне 
аб перайменаванні выносілася на абмер-
каванне грамадскасці. На думку палачан 
і мэра горада Уладзіміра Тачылы, Маркс 
і Энгельс не маюць ніякага дачынення 
да гісторыі самага старажытнага горада 
Беларусі. «Горад праславілі іншыя людзі, і 

іх імёны неабходна ўвекавечыць у назвах 
вуліц», – цытуе У.Тачылу БелТА. 

Шыльды з новымі назвамі з’явяцца на 
дамах напярэдадні святкавання Дня гора-
да, які па традыцыі пройдзе ў Полацку ў 
апошнюю нядзелю траўня. 

Цэнтральныя полацкія вуліцы, у 
адрозненні ад віцебскіх, маюць прыго-
жыя назвы – Ніжне-Пакроўская (былая 
Леніна), Успенская, Еўфрасінні Полацкай. 

В. Васільеў.

НА ГЕРбЕ  бУДЗЕ 
“ПАГоНя” ПАД 

КАРоНАЙ

Рэжысер фільма Аляксандр Колбышаў ( справа)

Дэпутаты Віцебскага аблас-
нога савета  17 лютага прынялі 
праекты герба і сцяга Віцебскай 
вобласці.

Канчаткова зацвердзіць іх 
павінна Геральдычная рада пры 
прэзідэнце Беларусі, куды праек-
ты і накіраваны. За аснову сучас-
нага герба вобласці дэпутаты ўсё 
ж такі ўзялі геральдычны сімвал 
1856 года. Толькі імперскую ка-

рону перарабілі на карону ў вы-
глядзе вежы, а на шчыт вершніка 
дадалі Еўфрасіннеўскі крыж.Пра-
ект герба вобласці прадстаўляе 
сабой наступную выяву: у чыр-
воным полі шчыта знаходзіцца 
сярэбраны ўзброены вершнік. У 
правай руцэ ён трымае падняты 
сярэбраны меч, у левай – круглы 
шчыт з залатым шасціканцовым 
Еўфрасіннеўскім крыжам. 

Шчыт абрамляюць дзве зала-
тыя дубовыя галіны, перавітыя 
блакітнай стужкай. Зверху герба 
знаходзіцца карона ў выглядзе 
вежы з пяццю зубцамі. 

Такі ж самы герб будзе змеш-
чаны і на сцяг вобласці. Дэпутаты 
аблсавета вырашылі, што сцяг 
будзе зялёнага колеру. 

В. Васільеў.

ЦэНТРАЛьНЫ ПоЛАЦКі ПРАСПЕКТ 
іМя КАРЛА МАРКСА ЗбіРАЮЦЦА 

ПЕРАЙМЕНАВАЦь

Завяршылі  здымкі  
драмы “Ваўкі”

у полАЦку 
перАЙменуюЦь вуліЦЫ

каждому депутату - 
неблагополучную семью?

Старшыня Гарадоцкага райвыкан-
кама Анатоль Мароз у 2008 г. за адзін 
асабісты прыём у Гарадку прымаў у 
сярэднім менш двух грамадзян.

Дырэктыва №2 застаецца ў поле 
зроку выканаўчай вертыкалі. Дырэк-
тыва вымушае мясцовых чыноўнікаў 
ладзіць прыёмы грамадзян, як у 
сваіх кабінетах, так і пад час вы-
яздных паседжанняў. Кіраўніцтва 
справамі Гарадоцкага райвыканкама 
праінфармавала грамадзян аб прыё-
мы грамадзян Анатолем Марозам у 
2008 годзе. Калі пад час 8 выяздных 
прыёмаў старшыня прыняў 37 гра-
мадзян, то на 35 прыёмах у кабінеце 

да старшыні звярнулася ўсяго 56 гра-
мадзян.

Раёнка інфармавала, што пад час 
апошняга прыёму ў кабінеце старшыні 
райвыканкама падымалася пытанне аб 
небяспечным становішчы аўтобуснага 
прыпынку ля аўтавакзала. На прыпын-
ку няма укрыцця ад дажджу і ветру, а 
пешаходны пераход да яго ніякім чы-
нам не пазначаны. Ужо прайшоў месяц 
з таго прыёму, але нічога не змянілася 
ля прыпынку каля аўтавакзала. Мо 
таму і не ходзяць гарадчане на прыё-
мы, што пасля іх мала што меняецца?

В. Васільеў.

Напрыканцы лютага завяршыўся першы 
этап здымак мастацкага фільма “Ваўкі” зды-
мачнай групай “Беларусьфільм”. У здымках 
прымае удзел вядомая беларуская актрыса 
Нацыянальнага акадэмічнага тэатра імя Янкі 
Купалы --  Тамара Міронава. На здымку за-
прошаны вядомыя расейскія акцёры: Андрэй 
Панін, Зміцер Ульянаў, Андрэй Гасцюхін.

Фільм «Ваўкі» па аднаіменнай аповесці 
Аляксандра Чэкмянева «Ваўкі» апавядае аб 
трагічных падзеях пасляваеннага часу, калі на 
далёкай чыгуначнай станцыі Вярыха пад час 
снежнага бурана з-пад канвоя збягае асоба 
асуджаны Кірыл Палятаеў. Прабраўшысь праз 
зімовы лес ён вяртаецца ў родную вёску. 

Героі фільма падзяляюцца на два варожых 
лагера: адны не могуць паступіцца чалавечымі 
каштоўнасцямі – кахання, міласэрнасці, 
узаемапавагі, а другія ў духу сталінскай вараж-
нечы пачынаюць па Палятаева паляванне.

Рэжысёр Аляксандр Колбышаў вядомы 
беларускаму гледачу як акцёр, рэжысёр і 
сценарыст. Колбышаў зняўся ў пяці фільмах, 
напісаў тры сцэнарыі, а зараз здымае свой шо-

сты фільм.  Найбольш вядомая роля Аляксан-
дра ў фільме Андрэя Кудзіненкі «Акупацыя. 
Містэрыі», дзе ён стварыў вобраз галоўнага 
героя – Штыркіна. Гэты фільм складаецца з 
трох навэлаў аб каханні, а падзеі адбываюц-
ца пад час фашысткай акупацыі. Фільм дае 
нетрадыцыйны погляд на вайну і не дэман-
струецца афіцыйна на Беларусі, але паспя-
хова паказваўся на розных міжнародных 
кінафестывалях.

Фільм жа «Ваўкі» увесь люты будзе зды-
мацца на Гарадоччыне, а потым з сакавіка 
праца над ім  будзе працягнута ў Мінску і 
Мінскай вобласці.  Над фільмам таксама пра-
цуюць: кінааператар Павал Зубрыцкі, мастакі 
–пастаноўшчыкі Антон Гвоздзікаў,  Ігар Хруцкі, 
кінарэжысёр Віктар Кавальчук, а дырэктар 
здымачнай групы Ірына Філіпава. 

Здымачная група плануе шчэ вярнуцца 
на Гарадоччыну летам, каб зняць неабходныя 
эпізоды псіхалагічнай драмы “Ваўкі”. Гледачы 
ж пабачаць фільм толькі ў  наступным годзе.

М. Антонаў.

Неблагополучные семьи — под шеф-
ский контроль чиновников и депутатов 
в каждом районе Витебщины. Такое ре-
шение принял президиум Витебского об-
лсовета.

Президиум Витебского областного 
Совета депутатов утвердил план меро-
приятий на нынешний год по реализации 
Декрета Президента № 18 «О дополни-
тельных мерах по государственной за-
щите детей в неблагополучных семьях».

В качестве примера эффективной ра-
боты по профилактике социального не-
благополучия в быту Советам всех уров-
ней рекомендовано использовать опыт, 
применяемый в Лиозненском районе. 
Там за каждой семьей, попавшей в поле 
зрения служб защиты детства, персо-
нально закреплены работники районно-

го и сельских исполнительных комитетов, 
депутаты, руководители предприятий и 
организаций. Они не просто контроли-
руют семейно-бытовую обстановку, но и 
помогают этим семьям справиться с по-
следствиями безрассудной жизни – най-
ти работу, завести хоть небольшое под-
собное хозяйство и т. п. Такое шефство 
над неблагополучными семьями во всех 
остальных районах области должно быть 
налажено уже до 1 апреля.

Кроме того, Советы депутатов примут 
непосредственное участие в подготови-
тельной работе по подбору помещений 
и определению фронта работ для реаби-
литационных центров, создаваемых для 
горе-родителей, уклоняющихся от вы-
плат на содержание своих детей.

М. Антонаў.

Напрыканцы зімы на базе Езярыш-
чанскага дзіцячага дома па традыцыі 
праводзіцца Дзень здароўя. 

Сёлета ў госці прыехалі прадстаўнікі 
грамадскага аб’яднання інвалідаў па зро-
ку з Віцебска і Гарадка, вайскоўцы 103-й 
мабільнай брыгады. Аўтобус для такога 
прадстаўнічага дэсанта прафінансавала 
упраўленне фізічнай 
культуры, спорту і ту-
рызму аблвыканкама.

На цэнтральнай 
пляцоўцы пасёлка адбы-
лася ваенна-спартыўная 
гульня «Зарніца». 
Тры каманды (а іх 
складалі выхавальнікі 
дзіцячага дома, 
вайскоўцы і інваліды 
па зроку) высвятлялі, 
хто лепш ходзіць 
строем, штурмавалі 
імправізаваную крэ-
пасць, распальвалі ў ха-
лодным сумёце вогнішча, 
захоплівалі «варожы» 
дзот, выносілі з поля бою «параненага», 
удзельнічалі ў конкурсе снайпераў, біліся 
на бервяне... І ўсё гэта пры гарачай пад-
трымцы шматлікай публікі! Пераможа-
ных, вядома ж, не было.

Свята дасягнула эпагею, калі 
вайскоўцы разведвальна-дэсантнай роты 
мабільнай брыгады прадэманстравалі 
прысутным прыёмы рукапашнага бою і 
іншыя свае ўменні.

Тым, хто прагаладаўся, тут жа, на све-
жым паветры, прапаноўвалі смачную 
кашу. А потым былі канцэрт і спаборніцтвы 

па міні-футболе і валейболе ў спартыўнай 
зале дзіцячага дома. Здаровы адпачынак 
працягнуўся да самага вечара. 

Алесь бынькоў. 

не імкнуцца на прыём 

ДЗЕНь ЗДАРоў’я 
ў ЕЗяРЫшЧЫ
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РИСКИ СоСАНИя ДВУХ МАТоК
Столетиями Беларусь расплачивалась за 

свое геополитическое положение. Чу-
жеземные войска не раз выжигали эту 

землю. Но вот настал сказочный миг: за геопо-
литическое положение нам стали отстегивать 
сулить разные коврижки, причем как-то сразу 
со всех сторон. 

Москва, плюнув на ею же придуманную «ев-
ропейскую формулу», снова продает нам газ 
дешевле, чем кому бы то ни было. И, несмотря 
на собственные финансовые дыры, раскоше-
ливается на очередные кредитные транши. 

По другим азимутам Киев и Вильнюс тоже 
усиленно сватают Беларусь: им нужен энерге-
тический коридор и всё такое. 

И наконец, Запад, Евросоюз. Тут прямо-
таки медовый месяц. И, что характерно, тоже 
поплыли уже понемногу денежки. Первая 
транша от МВФ пришлась как нельзя кстати 
на фоне плачевного оттепельного таяния зо-
лотовалютных резервов в подвалах г-на Про-
коповича. 

Тем временем Брюссель готовит пряник 
Восточного партнерства и намекает на иные 
бонусы. В общем, Запад тоже готов проплачи-
вать лояльность синеокой республики, кото-
рая обеспечивает транзит, отфильтровывает 
мигрантов и т.д. 

Министр иностранных дел наведывает то 
Брюссель, то Берлин… Даже не верится, что 
год назад нашей дипломатии приходилось 
маневрировать в основном между авторитар-
ными постсовковыми режимами да разными 
экзотическими диктатурами :) 

И вот — пошла карта. Снимай сливки, стри-
ги купоны! Казалось бы, остается только поа-

плодировать виртуозности наших стратегов. 
Но как-то не очень аплодируется. 

Закавыка в том, что и Москве, и Европе, 
и еще кое-кому наши деятели по большому 
счету пытаются всучить «куклу». Так, Кремлю 
предлагается липовое стратегическое пар-
тнерство, а Брюсселю — муляж демократиза-
ции. 

Смотрите, не 
успели высохнуть 
чернила на подпи-
санных в Москве 
соглашениях о еди-
ной региональной 
системе ПВО и соз-
дании Коллектив-
ных сил оператив-
ного реагирования 
ОДКБ (ведь Россия 
дает дешевый газ и 
кредиты не за кра-
сивые глазки), как выяснилось, что стороны 
совершенно по-разному трактуют эти бумаги. 
И российский посол Суриков получил от бе-
лорусского МИДа беспрецедентно жесткий 
отлуп за намек на возможность привлечения 
наших солдат в горячие точки. 

Короче, если российские генералы надея-
лись на пушечное мясо, то они просчитались. 
Пусть лучше штудируют свою литературную 
классику :) Помните, из «Собачьего сердца»: 
«На учет возьмусь, а воевать — шиш с мас-
лом». 

Вполне вероятно, что «по техническим при-
чинам» весною Минск снова отложит призна-
ние Абхазии и Южной Осетии. Ведь как раз 

будет решаться судьба дальнейших отноше-
ний с Брюсселем, Евросоюз будет взвешивать, 
приглашать или не приглашать Лукашенко на 
саммит в Прагу. 

В общем, тактика Минска на восточном на-
правлении та же, что и в романтический пе-
риод «союзного строительства»: урвать, пока 
можно, толику преференций, а потом — про-

динамить. Как это было уже, 
например, с единым рублем 
(согласно подписанным не-
когда бумагам, мы давно 
должны бы покупать свою 
бульбу в овощном за день-
ги с двуглавым орлом). 

Упаси боже, не подумай-
те, что я ратую за переход 
на вялый российский рубль 
или отправку наших бой-
цов к черту на рога! Совсем 
наоборот. Мне нравятся как 

наш суверенитет (в том числе и валютный), так 
и прописанный в белорусской конституции 
в качестве путеводной звезды государствен-
ный нейтралитет. А не нравится авантюрность 
нашей политики маневрового паровоза, ко-
торая как раз таки и ставит под удар и то, и 
другое. 

Да, вроде как ласковый теленок двух маток 
сосет. Но это до поры до времени. «Матки» 
ведь тоже не дуры. 

Понятно, скандалить Москве сейчас не с 
руки: и так союзников, даже условных, раз-два 
и обчелся. Но капкан может захлопнуться тихо 
и банально. Кремль исподволь опутывает Бе-
ларусь сетью скользких договоренностей и — 

что еще опаснее — финансовой зависимости. 
Ведь долги придется отдавать. Нечем? Отда-
вайте страной (можно по частям, смачными 
кусками активов, а флаг с гербом, так и быть, 
оставьте себе на память)! К слову, задуманное 
якобы для энергетической отвязки строитель-
ство АЭС за счет российского кредита — пир 
расточительства во время финансовой чумы 
— может стать настоящей петлей. 

После подписания последнего пакета мо-
сковских соглашений наше начальство неде-
лю оправдывалось перед поднявшими бучу 
оппонентами: да не продали мы синеокую 
республику, ни черта подобного, кончайте 
клеветать! 

Трагикомизм ситуации в том, что после каж-
дого такого визита в Москву белорусский жи-
тель на полном серьезе чешет репу: так про-
дали или не продали? 

Кроме начальственного биения в грудь, ни-
каких гарантий от фатального гешефта нет. А 
хотелось бы. 

Для этого нужен сущий пустяк: нормаль-
ное политическое устройство с разделением 
властей, что-то значащим парламентом, по-
бульдожьи цепкой прессой и т.д. Короче, чи-
тайте 12 условий ЕС :) 

Но при этом не ударяйтесь в иллюзии, ведь 
и Западу наше начальство старается продать 
муляж. Все трепыхания внешней политики 
сводятся к банальной сверхзадаче — добыть 
ресурсов для удержания власти. Обещать по 
всем азимутам, но по сути ничего не менять. 

Так что нет желания рукоплескать виртуоз-
ному сосанию двух маток. Оно чревато. 

Александр Класковский.

В ближайшее время в 
беларуси планируется 
построить 19 новых ле-
довых дворцов. В 2009 
году на их возведение 
планируется направить 
70 млрд. рублей.

Эти деньги в условиях 
кризиса разумнее было 
бы потратить на то, чтобы 
сделать рынок труда бо-
лее динамичным, счита-
ет эксперт «Завтра твоей 
страны».

Где и какие ледовые аре-
ны должны появиться 
в ближайшие годы, 
определено пре-
зидентским Указом 
«Об утверждении 
Государственной 
инвестиционной 
программы на 2009 
год».

В программе 
помимо перечня 
строек и объектов комму-
нальной собственности, 
которые планируется по-
строить, четко расписано 
и какие средства из респу-
бликанского бюджета бу-
дут выделены на эти нуж-
ды в 2009 году. Ледовые 
дворцы будут возводить 
практически во всех обла-
стях, кроме Минской. 

В Брестской области ле-
довые арены планируется 
построить в Дрогичине, 
Лунинце, Кобрине, Барано-
вичах; в Витебской области 
— в Глубоком, Лепеле, Но-
волукомле; в Гродненской 
области — в Волковыске, 
Лиде, Слониме. В лидерах 
— Могилевская область. 
Здесь строительство ледо-
вых дворцов запланирова-
но сразу в восьми райцен-

трах — в Глуске, Горках, 
Кличеве, Костюковичах, 
Кричеве, Осиповичах, Чау-
сах и Шклове. Сиротливо 
на этом фоне выглядит Го-
мельская область. В этом 
регионе в ближайшие годы 
может появиться только 
одна ледовая арена, при-
чем, в самом Гомеле в ми-
крорайоне «Гомсельмаш».

Только в 2009 году на 
возведение 19 (!) новых 
ледовых арен планируется 
направить, как минимум, 

70 млрд. рублей. Хотя, не 
исключено, что с учетом 
девальвации, эти суммы 
будут увеличены.

Кроме того, по сообще-
нию председателя Феде-
рации хоккея Владимира 
Наумова, в нынешнем году 
начнется строительство 
еще одного нового круп-
ного ледового дворца в 
Минске. Новая столичная 
ледовая арена будет вме-
щать 7,7 тыс. зрителей. 
Новостройка появится в 
столичном микрорайоне 
Чижовка.

По словам Наумова, 
«проект «Чижовка-Арена» 
очень интересен. Инве-
стиции идут из ОАЭ. На 
«Чижовка-Арене» будет 
три площадки Район густо 
заселен, и от желающих за-

ниматься хоккеем не будет 
отбоя».

Руководитель Научно-
исследовательского цен-
тра Мизеса Ярослав Роман-
чук считает, что в условиях 
кризиса разумнее было бы 
вкладывать деньги в стро-
ительство рабочих обще-
житий, а не ледовых арен, 
которые в будущем обер-
нутся огромной нагрузкой 
на местные бюджеты.

— В ситуации, когда обо-
крали вкладчиков и когда 

инфляция съедает 
доходы учителей и 
врачей, эти деньги, 
естественно, надо 
было бы направить 
на повышение дохо-
дов данной группы 
населения, — гово-
рит Ярослав Роман-
чук. — Еще я бы эти 

деньги направил на 
строительство студенче-
ских и рабочих общежи-
тий, особенно в областных 
центрах. В условиях кри-
зиса, безусловно, будет 
наблюдаться миграция 
трудовой силы. И чтобы 
люди не платили большие 
деньги за съем комнаты 
или квартиры, важно появ-
ление такого сегмента на 
рынке недвижимости. А за 
70 миллиардов, как мини-
мум, в каждом областном 
центре можно построить 
современное общежитие 
на достаточно большое 
количество мест. Деньги, 
которые пошли бы на та-
кое строительство, были 
бы полезны с точки зрения 
адаптации к кризису — это 
сделало бы рынок труда 
более динамичным.

Ледовые дворцы бу-
дут возводить прак-
тически во всех обла-
стях, кроме Минской. 

Казалось бы, остается 
только поаплодировать 
виртуозности наших стра-
тегов. Но как-то не очень 
аплодируется.

обЩЕЖИТИЕ ВМЕСТо 
ДВоРЦА

Абвал заробкаў
Зарплата «абрынулася» на 118 даляраў 

толькі за студзень   
Па выніках студзеня сярэдняя зарабатная 

плата ў Беларусі істотна ўпала. Цяпер абяцан-
не Лукашэнкі давесці яе да 700 USD да канца 
2010 года выглядае выдавочна нездзяйсняль-
ным.

Паводле дадзеных Нацыянальнага статы-
стычнага камітэта, у снежні 2008 года налічаная 
сярэдняя зарабатная плата ў Беларусі складала 
1.000.187 рублёў. Як адзначае «Салідарнасць», 
у студзені 2009-года яна знізілася да 919.637 
рублёў.

Цяпер перавядзем сярэднюю зарплату ў 
даляры па курсе Нацбанка на апошні дзень 
месяца. 31 снежня 2008 года за 1 даляр давалі 
2.200 рублёў. Такім чынам, атрымліваецца, што 
сярэдняя зарплата за апошні месяц мінулага 
года склала 455 даляраў.

30 студзеня 2009 года 1 даляр каштаваў 
ужо 2.722 рубля (ізноў жа па курсе Нацбанка). 
Атрымліваецца, што ў гэтым месяцы сярэдняя 

зарплата склала 337 даляраў. На 118 даляраў 
менш!

Тут дарэчы будзе нагадаць, што ў красавіку 
2008-га Лукашэнка паставіў перад сабой і 
ўрадам задачу давесці сярэднюю зарплату ў 
Беларусі да канца 2010 года да 700 даляраў. 
Вельмі цікава было б пачуць, што думае 
беларускі кіраўнік на гэты конт зараз.

Пакуль Лукашэнка маўчыць, кажа Сямаш-
ка. 20 лютага першы віцэ-прэм’ер беларускага 
ўрада на паседжанні Нацыянальнага савета па 
працоўных і сацыяльных пытаннях паведаміў, 
што сярэдняя зарабатная плата ў Беларусі ў 
снежні 2009 года павінна павялічыцца ў да-
ляравым эквіваленце на 5% да ўзроўня 2008 
года. Аднак і больш сціплыя планы Уладзіміра 
Сямашкі выглядаюць нездзяйсняльнымі. Плюс 
5% да ўзроўня 2008 года – гэта 477 даляраў. Ва 
ўмовах дэвальвацыі беларускага рубля, якая 
працягваецца і якую віцэ-прэм’ер назваў не-
абходнай, гэтая лічба таксама здаецца неда-
сяжнай.

ВСЕ  ПРИ  ДЕЛЕ
С начала года в Беларуси подписано уже 

около сотни указов президента и двух сотен 
постановлений правительства. Чтобы все это 
нормотворчество только прочитать, тратя в 
среднем по полчаса на каждый документ, по-
надобятся 19 рабочих дней. Какой же колос-
сальный труд был затрачен на то, чтобы их 
подготовить, обосновать, согласовать и, нако-
нец, собрать подписи! 

Но что изменилось и что изменится после 
вступления в силу этих многочисленных доку-
ментов? Да почти ничего: просто то, что вчера 
было нельзя, сегодня - можно, завтра - можно 
с оговоркой, послезавтра - опять нельзя, и так 
по кругу.

В прошлом году власти пригрозили садо-
водам отнять у них участки, если они не будут 
оформлены в установленный срок. Сегодня 
дана команда не спешить. Два года стращали 
людей - мол, доводите до ума свои «долго-
строи», а то все пойдет с молотка. А сегодня 
можно расслабиться.

Несколько лет подряд арендаторов дави-
ли повышающими коэффициентами, сегодня 
дана команда все пересмотреть.

Если в предыдущие годы у молодого спе-
циалиста зарплата на пару рублей превышала 
2 МПБ, ему не давали льготный кредит. Сейчас 
эта планка поднята до трех МПБ. Если исходить 
из Жилищного кодекса, все, кто имеет на чле-
на семьи 1 млн. BYR в месяц, - малоимущие.

И все для того, чтобы загрузить работой 
стройкомплекс. Видя, что стройкомплекс не 
способен взять заданный президентом темп 
роста жилищного строительства, власти ре-
шили отдать землю людям, чтобы треть объе-
мов ввода, как было в прежние годы, закрыть 
«индивидуалкой». С этой целью отменили зе-
мельные аукционы, но, по сути, лишь там, где 
участки не пользуются спросом.

Глядя на все это бумаготворчество, становит-
ся ясно, что наверху нет единого понимания 
того, как выжить в условиях кризиса, который 
у премьер-министра «бушует», у президен-
та - «полыхает», но, опять же, - «вокруг нас». 
«В нашей стране кризиса нет», - сказал как-то 
глава государства. Это утверждение дружно 
подхватили его помощники, помощники по-
мощников и дальше вниз по иерархической 
лестнице. Может быть, поэтому даже тертые 
бизнесмены все еще надеются на то, что кри-
зис не у нас и ненадолго, что стоит только пре-
зиденту взмахнуть волшебной палочкой и все 
вернется на круги своя.

Да только нет этой волшебной палочки и 
никогда не было. Есть, было и будет море доку-
ментов, ежедневно меняющих правила игры, 
потому что те, кто их сочиняет, действуют не 
по уму, а методом «тыка».

Зато скучать некогда.
Елизавета бУЛАТЕЦКАя, 

«белорусы и рынок»
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ГАСЦIНЕЦ

Золотая рыбка, или 
Секрет успеха УДП 

Пока весь мир подсчитывает 
убытки, Управление делами прези-
дента Беларуси богатеет. Этот фокус 
имеет довольно простую разгадку 
которую можно выудить в интервью 
одного из руководителей УДП. 

«Каковы источники и механизм 
привлечения средств для развития 
структур системы УДП РБ? В чем се-
крет их успеха?» -- с такими вопроса-
ми «Экономическая газета» обрати-
лась к заместителю управляющего 
делами президента Республики Бе-
ларусь Эдварду Матулису. Читаешь 
его интервью – и душа радуется: 
«В прошедшем году перед нашими 
организациями была поставлена 
задача: удвоить чистую прибыль, и 
большинству это удалось…». Вот, 
умеют же люди работать, и мировые 
кризисы им нипочем!

Правда, когда начинаешь изучать 
список его предприятий -- Бело-
русский Дом печати, гостиницы 
«Минск», «Юбилейная», «Планета»… 
-- испытываешь легкое разочарова-
ние. Все это не создавалось УДП с 
нуля, а в свое время было «нацио-
нализировано» именем президента. 
Забрав себе самые лакомые куски, 
не так уж сложно демонстрировать 
финансовые достижения.

Еще тоскливее мне стало по про-
чтении строк об успехах рыбного 
хозяйства. Почему тоскливее? Дело 
в том, что уже довольно-таки давно 
эта отрасль перешла под полный 
контроль УДП. Необходимость тако-
го шага объяснялась тем, что рыбу 
в Беларусь завозит черт-те кто и 
черт-те по каким ценам. Ну и, есте-
ственно, УДП взялось «в интересах 
народа» навести порядок и обеспе-
чить трудящихся вкусной рыбой по 
гуманным ценам.

О том, что из этого получилось, 
недавно рассказало «Еврорадио». 
Журналисты просто сравнили цены 

на рыбу в минских и варшавских ма-
газинах.

    Минск, «Радзивилловский»    Вар-
шава, «Теско»

Селёдка    8300/6100    7300
Сёмга солёная    55310/52000    

34000
Сёмга мороженая    29510    13370
Минтай    13490    9970
Окунь    20550    11300
Форель мороженая    33740    7300
После ознакомления с этой табли-

цей четко понимаешь, откуда берут-
ся прибыли УДП — из наших с вами 
карманов. Польским капиталистам 
и не снились такие сверхдоходы, 
которые наши власть имущие акку-
ратно собирают со своих граждан. 
И весь этот грабеж проходит под за-
мечательными слоганами: «За спра-
ведливую Беларусь!», «Государство 
для народа» и т.д.

Кстати, в январе 2008 года Алек-
сандр Лукашенко, назначая на 
должность управляющего делами 
президента Николая Домашкеви-
ча, поручил ему «принципиально 
заняться проблемой обеспечения 
населения рыбной продукцией». Ре-
зультат, как говорится, налицо.

Напоследок порадую всех замеча-
тельной фразой Матулиса: «Мы обя-
заны эти бесценные богатства сохра-
нить и передать нашим потомкам». 
Когда-то в брежневские времена 
на лозунг «Все во имя человека, все 
для блага человека», острословы от-
кликались: «И мы даже знаем этого 
человека». В свете этого хотелось 
бы уточнить, чьих именно потомков 
имеет в виду заместитель управляю-
щего делами президента.

В любом случае, современни-
кам «бесценные богатства» явно не 
светят. Гражданам «процветающей 
Беларуси» остается только кушать 
рыбку (воистину золотую, судя по 
ценам). Если, конечно, денег хватит.

САЛяНА ДАў СЫГНАЛ 
На сустрэчу, якая праходзіла 

ў менскім гатэлі «Crowne 
Plaza», былі запрошаныя Алег 
Гулак, Павал Данэйка, Жанна 
Літвіна, Аляксандар Казулін, 
Аляксандар Мілінкевіч, Алена 
Танкачова і Аляксандар Ярашук.

Кіраўнік руху «За 
свабоду»Аляксандар Мілінкевіч 
падзяліўся са «Свабодай»сваімі 
ўражаньнямі:

«Вельмі вялікая ўвага цяпер у 
Брусэлі да падзеяў на Беларусі. 
Там вераць, што Беларусь ста-
не ўдзельнікам праграмы 
«Ўсходняе партнэрства». І 
гэта вельмі вялікі шанец 
для нашай краіны.

Хавіер Саляна сказаў 
таксама: вы хочаце лепшага 
для сваёй краіны, і мы так-
сама хочам ёй таго ж. Саляна 
казаў, што надае вялікую ўвагу 
грамадзянскай супольнасьці і 
вольным мэдыям. І падкрэсьліў: 
вельмі важна наладзіць шчыль-
ны абмен інфармацыяй зь імі, 
каб ацэньваць сытуацыю на 
Беларусі аб’ектыўна».

Юрыст, праваабаронца Але-
на Танкачова лічыць: высокі 
эўрапейскі чыноўнік зусім не 
выпадкова пачаў свае сустрэчы 
ў Менску менавіта з грамадзян-
скай супольнасьці:

Эўропа бачыць разьвіцьцё 
дачыненьняў зь Беларусьсю 
з улікам і пры актыўным удзе-
ле суб’ектаў грамадзянскай 
супольнасьці.

«Для мяне гэта выразны 

палітычны сыгнал да таго, што 
Эўропа бачыць разьвіцьцё 
дачыненьняў зь Беларусьсю 
з улікам і пры актыўным удзе-
ле суб’ектаў грамадзянскай 
супольнасьці. І яна чакае ад 
грамадзянскай супольнасьці 
супрацоўніцтва, разуменьня 
сытуацыі і добрага 

бачань- н я 
будучыні. А гэта дае добрыя 
надзеі.

Мы павінны навучыцца, ма-
быць, бачыць крыху шырэй. Мы 
прывыклі рэагаваць на сытуацыю 
кожнага дня. І ў гэтым працэсе 
мы загрузьлі. Сёньня, падобна, 
надышоў час іншага бачаньня. 
Сёньня трэба разумець, куды мы 
хочам прыйсьці праз 5-10 гадоў, 
і з дапамогай Эўропы будаваць 
гэтую плятформу. На гэтым трэба 
сканцэнтравацца тым, хто назы-

вае сябе публічнымі палітыкамі, 
і тым суб’ектам грамадзянскай 
супольнасьці, якія зацікаўленыя 
ў разьвіцьці і эўрапейскай 
будучыні краіны».

Старшыня Беларускага 
Хэльсынскага камітэту Алег 
Гулак распавёў «Свабодзе», 
што спадар Саляна папрасіў 
суразмоўцаў выкласьці сваё ба-
чаньне сытуацыі ў Беларусі.

«Агульны мэсыдж быў такі 
— у краіне шмат праблем з 

правамі чалавека. Яны за-
стаюцца. Але іх вырашэнь-
не бачна праз дыялёг, які 
павінен быць прынцы-
повым, сур’ёзным, кан-
крэтным. З канкрэтнымі 
прапановамі і наконт таго, 
што трэба вырашаць, і на-

конт таго, якая карысьць 
ад гэтага будзе краіне.

Пра санкцыі мы не 
гаварылі. Але зразумела, што 

працяг дыялёгу — гэта шлях 
бяз санкцыяў. Мы гаварылі 
больш пра тое, што найбольш 
эфэктыўным інструмэнтам у 
гэтай сытуацыі павінен быць 
пернік. А санкцыі — гэта ўжо як 
крайні мэтад».

Папярэдне плянавалася, 
што Хавіер Саляна сустрэнец-
ца і з кіраўнікамі апазыцыйных 
палітычных партыяў. Аднак, як 
паведаміў «Свабодзе» Анатоль 
Лябедзька, ні яму асабіста, ні 
яго партнэрам па Аб’яднаных 
дэмсілах запрашэньне не пасту-
пала. 

Александр Класковский

На днях бросился в глаза на столич-
ной улице необычный тракторец. 
Затейник-тракторист разукрасил, 

как умел, свой предназначенный для уборки 
снега «Беларус»: нацепил увесистую блямбу с 
грузового «мерса», а вдобавок окаймил стек-
ла кабины сверкающими кружками компакт-
дисков. 

Теперь на крутую тачку все глазеют. Только 
вот лошадиных сил и комфорта не прибави-
лось. 

Так же и белорусское начальство сегодня 
делает декор для Европы. Вот вам две не-
государственные газеты в киосках, вот вам 
общественно-консультативные «советы 
при…» с вкраплениями умеренного дисси-
дентства. Чего еще надо? 

И главное ведь — Европа уже почти на всё 
согласна. Прилетавший к нам на днях Хавьер 
Солана, экс-генсек коварного монстра НАТО, 
оказался просто душкой. И только что не це-
ловался с тем, кого западники еще недавно 
именовали не иначе как последним диктато-
ром Старого света. 

Большие люди в Минске потирают руки. 
Уломали-таки Евросоюз на прагматичный 
диалог без покушения на устои Системы. Да, 
периодически из Брюсселя и Страсбурга бу-
дут редуцированно звучать ритуальные напо-
минания о демократии и правах человека, но 
на этот комариный зуд можно просто махнуть 
рукой. Процесс пошел. 

И вот ведь какая петрушка. Не в том печаль, 
что наши стратеги хотят ловко подпитываться 
и с Востока, и с Запада по принципу «Ласко-
вый теленок двух маток сосет». Было бы глупо 
не использовать геополитическую изюминку. 
Но в том закавыка, что на самом верху рассчи-
тывают до упора брать откуда только можно 
ресурсы на банальное поддержание статус-
кво. В то время как надо по полной апгрей-
дить страну. 

Уже и так упущено золотое время энерге-
тической халявы и бешено выгодной внеш-
неторговой конъюнктуры. В период расцве-
та нефтяного офшора, на пике российской 
щедрости надо было чуть-чуть приподняться 
над мышлением временщиков — и провести 
системные реформы в экономике. 

Но даже сейчас, когда кризис прижал, все 
разговоры начальства о хозяйственной ли-
берализации сопровождаются рефреном: «на 
период кризиса». То есть сидит мыслишка: а 
потом снова всё возьмем в железный кулак. 
Так большевики, выбравшись из разрухи, при-
кончили нэп. 

А уж о политическом апгрейде и мечтать не 
смей. 

У нас, кстати, многие обыватели оказались в 
ловушке психологического стереотипа. Когда 
заходит речь о конкурентной политике, рота-
ции властных элит, то дело примитивно пред-
ставляется так: вот Лукашенко, вот галерея его 
давних непримиримых внутренних врагов, и 
по замыслу Запада власть должна перейти от 
первого ко вторым. 

А поскольку при таком осмыслении у мно-
гих щелкает в мозгу сентенция «хрен редьки 

не слаще», то и больших треволнений в обще-
стве по поводу полной блокировки механиз-
ма этой самой ротации не наблюдается. 

Но давайте, черт возьми, абстрагируемся! 
Простая истина: нынешний правитель — 

плох он или хорош — однозначно не вечен. И 
что потом? 

Смотрите, поначалу Система держалась на 
харизме, мифологеме «народного президен-
та». Теперь это всё поблекло, и Система дер-
жится больше на инерции да страхе. А потом, 
я вас спрашиваю? 

Персоналистский режим не имеет долгой 
перспективы. Азиатский вариант слегка при-
пудренной наследственной монархии вряд ли 
пройдет. Кроме всего прочего, наследник был 
бы априори бледнее. 

Преемник из лояльной номенклатуры? 
Но до сих пор в силе тезис, что в стране есть 
только один политик. Вот недавно глава пре-
зидентской администрации совершил хожде-
ние в народ — так сразу фурор в независимой 
прессе: и с Ельциным сравнили, и с Горбаче-
вым, и о начале некой пиар-компании загово-
рили. Но инициатива продолжения не полу-
чила. Указали на «ошибку»? 

Далее. Поскольку политик в стране должен 
быть один, то соответственно ведется кадро-
вый отбор. В окружении — сплошь «крепкие 
хозяйственники» да серые функционеры. На 
совещаниях все неотрывно конспектируют, 
боясь поднять глаза. Про парламент — замнем 
для ясности :) Насчет возможности медийной 
раскрутки других фигур тоже все понятно без 
разжевывания. Ну и так далее. Страна не знает 
своих героев! :) 

Короче, у нас элементарно нет не только 
механизма конкурентной политики, но и — 
внимание! — политического класса. И за пять 
минут это не возникает. 

А кризис между тем не тетка. Если паче 
чаяния дойдет до серьезных социальных за-
вихрений, то, скорее всего, из гроздьев гнева 
выжмет вино победы не теперешняя титульно-

андеграундная политическая оппозиция, а 
какой-нибудь особо ловкий демагог. И никому 
мало не покажется. 

Страна без нормальной, современной по-
литической системы и развитой, непоротой 
политической элиты беззащитна перед вы-
зовами — внешними и внутренними. Инте-
ресно, насколько понимают это те условные 
либералы и условные западники в правящей 
группировке, чьими стараниями и затеяна 
сейчас большая игра с Европой? 

Показуха при теперешнем раскладе может 
устроить Брюссель, но — вот где собака за-
рыта! — не решает проблемы развития, а в 
какой-то форс-мажорной ситуации — и спасе-
ния Беларуси. 

Нам нужен не старый трактор с кое-как 
присобаченной блямбой крутой иномарки, а 
капитальный апгрейд страны, как экономиче-
ский, так и политический. 

Важно подчеркнуть: это нужно не только 
тем, кто давно и осознанно оппонирует вла-
сти, некогда заявившей, что она свой народ 
за цивилизованным миром не поведет. Если 
разобраться с умом, это на пользу и аполитич-
ному обывателю, и чиновничеству — да прак-
тически всем, разве что кроме весьма узкого 
круга. 

Агитировать за системную рыночную транс-
формацию вместо латания дыр не буду — за-
чем ломиться в открытую дверь? Два слова о 
политическом апгрейде. 

В демократиях — беру, конечно, продвину-
тый, устаканенный вариант — правит закон, 
а не самодержавная воля в опциях «караю/
милую». Демократическую страну никто не 
может заложить втихаря в ломбард. В такой 
стране правительство по полной отвечает за 
кидалово. 

Наконец, демократии не воюют между со-
бой, и в них не бывает революций. Зачем звать 
народ на баррикады, если можно позвать к 
избирательной урне, зная, что голоса счита-
ются? 

А стрАну-то порА кАпИтАльно АпгреЙДИть

Вярхоўны 
прадстаўнік у 

пытаньнях агуль-
най зьнешняй палітыкі 

і палітыкі бясьпекі 
эўразьвязу, Генэральны са-
кратар Рады эўразьвязу 
Хавіер Саляна свае пера-
мовы ў Менску пачаў з су-

стрэчы з прадстаўнікамі 
няўрадавых грамадзкіх 

арганізацыяў.


